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Des de la CUP ens sumem a la lluita encapçalada per l'assemblea de la comunitat 

educativa de la comarca L'Empordà es mou, i considerem urgent que el Departament 

d'Ensenyament rectifiqui la seva decisió d’eliminar la línia de P3 de l'escola pública Vila-

romà.  

A la mobililtzació popular s'hi suma la institucional. Palamós es va declarar Vila Groga el 

setembre del 2014 i el ple de l'Ajuntament va aprovar, el passat mes d'octubre (20/oct/

2015), una moció de la CUP en suport a la ILP d'Educació.  

     

“Aquest és un dels 
p i t j o r s a t a c s a 
l’ensenyament públic a 
Palamós dels darrers 
anys. La no acceptació 
a debat de la ILP 
d ’ E d u c a c i ó a l 
Parlament explica i 
s’explica per retallades 
d’aquest tipus” 

Benet Salellas, diputat 
de la CUP al Parlament 

EL VILA-ROMÀ NO ES TOCA! 

             l’eina  
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També el Parlament de Catalunya 
va instar el govern a reconsiderar el 
tancament de totes les línies de 
l’escola pública previstes pel pròxim 
curs, a no suprimir-ne cap de manera 
unilateral i a mantenir totes les línies 
en el procés de preinscripció. Ho ha 
fet, tot i l'oposició de Junts pel Sí 
que semblen decidits a defensar més 
les escoles concertades que les 
públiques. 

Per altra banda, el Síndic de 
Greuges ha constatat, després de la 
realització d'una anàlisi sobre la 
segregació escolar a Catalunya en 
relació a la gestió del procés 
d'admissió d'alumnat, que “com més 
ofer ta pr ivada té un ter r i tor i 
determinat, hi ha més desequilibris 
en la composic ió socia l dels 
centres…”





L'activitat del Síndic posa de 
manifest -entre d'altres- que el 
Departament d'Ensenyament està 
més preocupat per incrementar els 
marges d'elecció escolar i la 
satisfacció de la demanda, més que 
no pas a lluitar contra la segregació 
escolar. Un exemple d'això és la 
m o d i fi c a c i ó d e l s m o d e l s d e 
zonificació escolar, a Palamós com a 
zona única o, com el cas que ens 
ocupa i preocupa avui, l'eliminació 
d'una línia de P3 en una escola 
pública de Palamós. 


També apunta que cal “evitar 
condicionar la supressió de grups en 
funció de criteris relacionats amb el 
comportament de la demanda, sovint 
reproductora de la segregació 
escolar” tal i com es veu en el text 
adjuntat a continuació. 

     

59LA SEGREGACIÓ ESCOLAR A CATALUNYA (I): LA GESTIÓ DEL PROCÉS D’ADMISSIÓ D’ALUMNAT

Els criteris de programació de P3 fets públics 
pel Departament d’Ensenyament en el 
procés d’admissió corresponent al curs 
2016/2017 incorporen donar el màxim 
d’oportunitats a les famílies, però també 
evitar l’estigmatització de les escoles en 

entorns desafavorits o vetllar per la 
continuïtat de tots els projectes educatius de 
les escoles. Això no suposa necessàriament 
suprimir places o grups als centres amb 
menys demanda social, ni ampliar l’oferta 
als centres amb més demanda social.

RECOMANACIONS

El Síndic demana al Departament d’Ensenyament que la demanda social de cada 
centre no sigui el principal criteri a l’hora de programar l’oferta i de determinar si 
s’apliquen ampliacions o reduccions de grups i de ràtios, especialment quan aques-
tes mesures puguin tenir efectes negatius sobre l’equitat del sistema.

Ampliació i reducció de grups a partir de criteris de demanda a Gavà (O-07572/2012)

L’anàlisi de la modificació de l’oferta inicial de places corresponent al procés d’admissió 
d’alumnat per al curs 2012/2013 a Gavà va posar de manifest que, després que el Departa-
ment d’Ensenyament decidís suprimir un grup a l’Escola pública 1, la demanda existent a 
l’esmentada escola (46 sol·licituds) va portar el Departament d’Ensenyament a recuperar 
el grup inicialment tancat i a traslladar el tancament de grup a l’Escola pública 2 (33 sol-
licituds), que havia rebut menys sol·licituds, tot garantint que els vuit alumnes que havien 
escollit en primera opció aquesta escola i que no van obtenir plaça poguessin accedir a 
escoles de la mateixa zona.

El criteri de programació emprat a l’hora d’adoptar la mesura de modificar l’oferta de 
grups als centres té a veure amb els seus nivells de demanda.

Des de la perspectiva de l’equitat, les dades de composició social dels centres evidencien 
que la presència d’alumnat amb dictamen de necessitats educatives específiques deriva-
des de determinades situacions socioculturals és baixa als dos centres, però també que 
l’Escola pública 1, on s’ha reduït l’oferta, és el centre del municipi amb una presència 
d’alumnat estranger més accentuada, molt per sobre d’aquesta presència a l’Escola pública 
2, on s’ha augmentat l’oferta.

Les dades facilitades pel Departament d’Ensenyament també posen de manifest que al 
municipi s’han autoritzat ampliacions de ràtio en centres com ara el Col·legi concertat 1 (4 
places), el Col·legi concertat 2 (9 places) o l’Escola pública 3 (2), quan la majoria de centres 
del municipi disposava de places vacants.

Val a dir que, amb caràcter general, aquesta també acostuma a ser una situació que con-
tribueix a enfortir la demanda dels centres socialment més afavorits i a debilitar la dels 
socialment més desfavorits, especialment si, en quedar vacants, aquestes places s’aprofi-
ten per escolaritzar la matrícula fora de termini.

La modificació de l’oferta de l’Institut públic 1 del Masnou (Q-04206/2011) 

En el procés d’admissió corresponent al curs 2011/2012 es va preveure una oferta inicial 
de tres grups a 1r d’ESO a l’institut esmentat, però amb aquesta oferta inicial el municipi 
disposava de 39 places vacants. Les necessitats d’escolarització, doncs, es podien satisfer 
amb un grup menys al municipi.
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A contracorrent
                  Des de la CUP volem posar de manifest que:


1. l'argument de la baixada de població és una excusa per 
retallar línies en escoles públiques.


2. l'anunci del tancament de la línia es va fer públic poc 
abans del període de preinscripció, influïnt així en la 
decisió de les famílies a l'hora de fer les peticions de 
centres.


3. denunciem els criteris que ha fet públic el Departament 
d'Ensenyament -a través de l'inspector de zona- en el 
Consell Escolar Municipal del mes d'abril que han pretés 
justificar que s'ha retallat la línia en una escola pública i no 
en una de concertada perquè és més senzill recol.locar als 
treballadors de la funció pública que els de la concertada. 


Des de la CUP considerem aquestes declaracions un atac 
frontal a tot el col.lectiu de treballadores dels centres 
públics. 


4. La decisió de retallar aquesta línia comporta desigualar 
les places públiques i concertades i anirà clarament en 
detriment de l’escola pública. 

Per les característiques del nostre municipi, aquest 
tancament a l'Escola Vila-romà, també provoca una 
desigualtat territorial, ja que creix la sensació de 
centralisme a les polítiques municipals. 

Natàlia Casellas, regidora 
d’Educació d’ensenyament i 
d’ERC ha afirmat (tall de veu al 
web Ràdio Palamós, 27/04/16) 
q u e “ é s u n a q ü e s t i ó 
demogràfica” quan és sabut que 
és una decisió política.


També va justificar que “El grup 
que es perdria seria l'Escola Vila-
romà a causa de què les 
preinscripcions són sempre més 
baixes al Vila-romà que a l'escola 
de la Vila”.


Considerem un despropòsit que 
una regidora d'Ensenyament hagi 
fet públiques unes declaracions 
com aquestes ja que en cap cas 
es plantegen que la retallada 
pugui ser en una de les dues 
escoles concertades de la vila i 
això posa en evidència la voluntat 
política de defensa de la privada-
concertada per sobre de la 
pública per part dels partits que 
governen actualment el nostre 
municipi i Catalunya.


I davant la pregunta que vam fer 
al Ple de setembre:

-“Com és que no s’ha aconseguit 
evitar el tancament de la línia de 
P3 incomplint el punt 2 de la 
moció aprovada per aquest Ple el 
passat maig, si hi ha els mateixos 
partits a l’Ajuntament que al 
Departament que ha tancat la 
línia de P3?” 

La regidora Natàlia Casellas 
respon:

- “ N o c o n t e s t a r é a q u e s t a 
pregunta”.


L’escola pública es mereixia 
resposta.
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43%
57%Privada-concertada

Escola pública

La Frase  

“Que la prudència no ens 
faci traïdors” de J. 
Carbonell


El Número 

Fins a 28 alumnes a l’aula 
pot arribar a ser la ràtio de 
P3 del CEIP Vila-romà 
(abans era 17). 


D i u e l D e p a r t a m e n t 
d ’ E n s e n y a m e n t q u e 
desdoblaria a partir de 29. 
Desdoblar vol dir donar 
mitja jornada més de 
mestre, no recuperar la 
l ínia que han decidit 
tancar. #vergonya


Per reflexionar 

Portem anys escoltant 
com els diferents partits 
polítics que han governat 
han defensat la necessitat 
de mantenir els concerts 
educatius justificant que 
no hi havia prou oferta de 
places públiques. 


Ara, diuen que ha baixat 
l a n a t a l i t a t , p e r ò  
decideixen tancar una 
línia a l’escola pública. 
Pura demagògia.


Som-hi!                 

Les assemblees de la 
C U P s ó n o b e r t e s a 
tothom.  T’hi animes?


Posa’t en contacte amb 
nosaltres i sigues actiu en 
la presa de decisions que 
ens afecten!


l’eina 
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